
 

 

بيانات مقام معظم رهبرى در خطبه هاى نماز عيد سعيد فطر - 11 /اسفند/ 1373

بسم االله الرّحمن الرّحيم
الحمدالله ربّ العالمين. الحمدالله الّذي خلق السّموات والارض، و جعل الظّلمات والنّور. ثمّ الّذين کفروا بربّهم يعدلون.

الحمدالله خالق الخلق، باسط الرّزق، فالق الاصباح، ديّان الدّين، ربّ العالمين. الحمدالله علي حلمه بعد علمه.
والحمدالله علي عفوه بعد قدرته. والحمدالله علي طول آناته في غضبه، و هو قادر علي ما يريد. والصّلاة والسّلام علي

سيّدنا و نبيّنا و حبيب قلوبنا، ابي القاسم محمّد و علي آله الأطيبين الأطهرين المنتجبين، الهداة المهديين.
والصّلاةوالسّلام علي ائمة المسلمين و حماة المستضعفين و هداة المؤمنين. اوصيکم عباداالله، بتقوي االله،

واستغفراالله لي و لکم.
عيد سعيد فطر را به محضر مبارک حضرت بقيةاالله الاعظم ارواحنافداه و همچنين به همه مسلمانان عالم و به ملت

بزرگ و شريف ايران و به شما نمازگزاران عزيز، تبريک عرض مي کنم. هر عيد فطري، براي انسانِ مسلمانِ آگاهِ
هوشيار، مي تواند يک روزِ عيدِ حقيقي باشد. روز شروعِ دوباره زندگي معنوي و روحي ؛ مثل بهار براي گياهان و

درختان. انساني که ممکن است در طول سال دچارِ انواع آلودگيها و گناهان شود، و انساني که بر اثر هواي نفس و
خصلتها و صفات زشت، خود را تدريجاً از ساحتِ رحمتِ الهي دور کرده است، هر سال از طرف پروردگار عالم از يک

فرصت استثنايي برخوردار مي شود و آن فرصت، ماهِ مبارک رمضان است. در طول ماه رمضان، دلها نرم مي شود،
روحها تلألؤ و درخشندگي پيدا مي کند، انسانها آماده قدم نهادن در وادي رحمتِ خاصه الهي مي شوند و هر کس به

قدر استعداد، همّت و تلاش خود، از ضيافت عظيم الهي برخوردار مي گردد. بعد از آن که اين ماه مبارک به پايان
رسيد، روزِ شروعِ سال جديد، روز عيد فطر است. يعني روزي که انسان مي تواند با استفاده از دستاوردهاي ماه

رمضان، راه مستقيم الهي را پيش گيرد، و از کج راهه ها پرهيز کند.
 همه همّتِ انبيا و اوليا و اوصيا و صالحين و صدّيقين، اين بوده است که انسان، دشمنِ دروني خود را که نفس امّاره
اوست، کشف کند و از آن بپرهيزد. اين، راز بزرگِ دست يافتن به مقامات و مراتب معنوي و الهي است. انسان از اين

رهگذر است که مي تواند از فرشته هم بالاتر برود. امروز همان روز است، عزيزان من! همه ما - کساني که اين ماه
مبارک رمضان را پشت سر گذاشته ايم - ان شاءاالله به قدر همّت و استعداد خود از آن ضيافت و سفره گسترده الهي

استفاده کرده ايم و هرکس توشه و دستاوردي از ماه رمضان برده است. با اتّکا به اين دستاورد، بياييد همه ما از
امروز سعي کنيم بخشي از عيبهاي دروني و نفساني را از خودمان دور سازيم. اين، به دست ما و در اختيار ماست. «و
من جاهد فانّما يجاهد لنفسه.»  هرچه هم از اين مجاهدت، عايد شود در درجه اوّل متعلّق به خود ماست. اخلاقيّات

نادرست و زشت را در خودمان کشف کنيم که اين، يک قسمتِ دشوار از آن مجاهدت است. درباره خودمان دچار
خودشيفتگي نشويم. عيبهايمان را ببينيم و آنها را مثل فهرستي در مقابل خودمان قرار دهيم. با استفاده از توشه اي
که از ماه رمضان به دست آورده ايم - که همان رقّت قلب و اراده و صفا و خلوص و ان شاءاالله طاعات مقبول است -

سعي کنيم از اين فهرست، مقداري را حذف نماييم. اگر حسوديم، حسد را. اگر لجوجيم، لجاجت را. اگر در راههاي
زندگي، تنبل و بي نشاطيم، تنبلي و کسالت را ؛ اگر بددل و بدخواهِ ديگرانيم، بددلي و بدخواهي را. اگر سست عهديم،
سست عهدي را. اگر پيمان شکنيم، بي وفايي را. هر عيبي را که از لحاظ اخلاق در ما وجود دارد، به برکت ماه رمضان

و روز عيد فطر، تا آن جا که مي توانيم از فهرست و سياهه اعمالِ بدمان پاک کنيم و برسر آن بايستيم و پيش
برويم. بدانيد که خداي متعال در اين راه به کساني که مجاهدت کنند کمک خواهد کرد. خداي متعال شما را در
ميدان مجاهدت براي رسيدن به کمال، تنها نمي گذارد و اوّلين سود، به خود هر شخص مي رسد. علاوه بر اين،

منافعِ مبارزه با نفس، اصلاح نفس و مجاهدت دروني در راه خدا - که جهاد اکبر است - مخصوصِ خودِ شما هم نمي
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ماند ؛ بلکه جامعه و کشور و ملت و اوضاع کشور و اوضاع سياسي و عزّت بين المللي و اوضاع اقتصادي و وضع
زندگي و خلاصه دنيا و آخرتِ مردم، از اين رهگذر رونق و تلألؤ و درخشش پيدا مي کند. آن وقت است که اين ملت
که بحمداالله لياقتهاي خود را در طول سالهاي متمادي به اثبات رسانده است، مانند مشعل درخشاني در مقابل چشم

ملتهاي ديگر خواهد درخشيد ؛ از او استفاده خواهند کرد و اخلاقش را الگو قرار خواهند داد.
از خدا کمک بگيريم تا در اين راه قدم برداريم و گناهان را يکي پس از ديگري ترک کنيم. اخلاق فاسد را يکي پس از

ديگري از خود دور سازيم. خود را انسانِ طراز قرآن و طراز اسلام بسازيم و بپردازيم. آن وقت است که خداي متعال
هم، به همه وعده هاي خود درباره اين ملت عمل خواهد کرد و برکاتش يکي پس از ديگري بر شما نازل خواهد شد.

بسم االله الرّحمن الرحيم
والعصر. انّ الانسان لفي خسر. اّلا الذين آمنوا و عملوا الصّالحات. و تواصوا بالحقّ و تواصوا بالصّبر.

بسم االله الرّحمن الرّحيم
الحمدالله ربّ العالمين. والصّلاة والسّلام علي سيّدنا و نبيّنا ابي القاسم محمّد و علي اهل بيته الطّاهرين المعصومين.

سيّما علي اميرالمؤمنين والصّدّيقه الطّاهرة سيّدة نساء العالمين والحسن والحسين سبطي الرّحمه و امامي الهدي و
علي بن الحسين، زين العابدين و محمّدبن علي، باقر علم النبيّيّن و جعفربن محمّد الصادق و موسي بن جعفر الکاظم
و علي بن موسي الرضا و محمّدبن علي الجواد و علي بن محمّد الهادي و الحسن بن علي الزکي العسکري و الحجّةبن
الحسن القائم المهدي صلواة االله و تحياته و برکاته عليهم. و صلّ علي ائمّة المسلمين و حماة المستضعفين و  هداة

المؤمنين. اوصيکم عباداالله، بتقوي االله.
آنچه که از مجموع آثار مربوط به عيد فطر بر مي آيد، اين است که چنين روزي، نسبت ويژه اي با وجود مقدّس نبي

اکرم حضرت محمّدبن عبداالله صلّي االله عليه وآله وسلّم دارد. در دعاهاي شب عيد فطر، در چند جا گفته مي شود:
«يا مصطفي محمّدٍ و ناصره»، «يا مصطفياً محمّداً و ناصره». «اي برگزيننده محمّد، صلّي االله عليه وآله و اي ياري
کننده او.» در دعاي قنوت امروز هم بارها تکرار کرديم: «الّذي جعلته للمسلمين عيداً ولمحمّدٍ صلّي االله عليه وآله

ذُخْراً وَ شَرفاً و کرامتاً و مزيدا.» پس، ارتباط ويژه اين روز با وجود مقدس نبي اکرم صلّي االله عليه و آله امري معلوم و
آشکار است. من عرض مي کنم اگر در هر روز عيد فطر، امّت اين بزرگوار، حرکت شايسته اي نسبت به پيشواي عظيم

الشّأن و رهبر معظّمِ الهي خود انجام دهد، آن وقت، عيد فطر آن چنان که خدا خواسته و مقرّر شده است، يک عيد
نبوي و عيد مصطفوي واقعي خواهد شد.

آنچه من امروز در مقابل چشم خود مشاهده مي کنم و مناسب است امّت مصطفوي، نسبت به پيشواي عظيم الشّأن
و پيامبر برگزيده خدا، به عنوان يک هديه عيد تقديم کند، حضور يکپارچه جمعيتي از امت مسلمان است که براي

نماز عيد آمده اند. جا دارد که امروز، امّت سعي کند يکپارچگي، التيام، وحدت و هماهنگي و همدلي در ميان خود را
- همچنان که نام يک امّت از اين همه خبر مي دهد - براي خود حفظ کند.

امروز وظيفه اين امّتِ بزرگ، در مقابل پيامبر، نجات دهنده، پيشوا، معلّم، امانت الهي در ميان خود و محبوبترين
چهره در ميان امّت ؛ يعني وجود مقدس نبي اکرم عليه وعلي آله الصّلاةوالسّلام اين است که عزّت و شوکت امّتِ

اسلامي را با حفظ وحدت پاس بدارد. اين وظيفه امروزِ امّت است. امّت از پيامبر خود عيدي مي خواهد ؛ اما امّت، در
مقابل پيامبر موظّف است وظيفه عيدي خود را هم انجام دهد. عيدي امّت اين است که حفظ وحدت کند و آبروي

پيغمبر رامحفوظ بدارد. امروز همه تلاش دشمنان اسلام و امّت اسلامي اين است که اين امّت را به جان يکديگر
بيندازند و آنها را با همديگر دشمن کنند. اين تلاش، مخصوص امروز نيست و از گذشته نيز همين طور بوده است.
اما امروز، اين مأموريتِ خباثت آميز و رذالت آلود از طرف دشمنان، با سازماندهي و تدبير و همه جانبه انجام مي

گيرد. علّت هم اين است که احساس مي کنند روحيه و شوق اسلامي، در ميان مسلمانان رو به فزوني است و اسلام،
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دلها را زنده کرده است.
استکبار، در انقلاب عظيم اسلامي ملت ما، از اسلام سيلي خورده است. لذاست که مستکبرين مي خواهند امّت را با

يکديگر دشمن کنند. من به ملت عزيز خودمان و به ديگر ملتهاي مسلمان در همه جاي عالم و در همه اقطاري که
مسلماني در آن جاها زندگي مي کند و کلاًّ به همه مسلمين عرض مي کنم: بياييد به اين توصيه الهي گوش فرا

دهيد که قرآن فرياد مي زند: «واعتصموا بحبل االله جميعاً و لاتفرقوا.»  امريکا مي خواهد امّت اسلامي با هم دشمن
باشند. شما بياييد با ايجاد وحدت، بيني مستکبرِ تفرقه طلب را به خاک بماليد و نگذاريد دشمن خشنود شود.

دشمنان دنياي اسلام مي خواهند هدفهاي خودشان را در اين برهه از زمان به دست مسلمانان انجام دهند. آنها مي
خواهند کاري کنند که مدّعي فلسطينيها و ملت فلسطين، نه مزدورانِ امريکايي صهيونيست در منطقه و دولت جعلي

دروغين اسرائيل، بلکه دولتهاي اسلامي باشند! نگذاريد. نگذاريد که ملت فلسطين و ملتهاي مسلمان و انسانهاي
حقجو و هر دولت بيدار و با وجدان، يک طرف قرار بگيرند و بگويند که «بايد فلسطين را از دست اشغالگر بگيريم»، آن

وقت يک عدّه ديگر، به خاطر شاد کردن دل امريکا، دل امّت اسلامي و ملت فلسطين و حقجويانِ عالم را بشکنند و
به نفع اسرائيلِ غاصب حرف بزنند.

 چرا؟ چرا بايد چنين چيزي پيش بيايد؟ امروز ملت و امّت اسلامي، بايد دلهاي خود را با هم نزديک و آشنا کنند.
ملت ايران به عنوان ملتي که قدرت و عزّت و عظمت و تواناييهاي گوناگون خود را در اين پانزده - شانزده سال به

اثبات رسانده و صاحب اين کشور است، و ما به عنوان مسؤولين اين کشور، دستِ دوستي به همه امّتهاي اسلامي
داده ايم. اين دست دوستي، بعد از اين هم به سوي آنان دراز است. البته نه به سبب احتياج به کسي و نه به علّت

ضعف ؛ بلکه به خاطر وحدت و يکپارچگي دنياي اسلام ؛ به خاطر مصلحت مسلمين و امت اسلامي.
ملت بزرگ ايران ثابت کرده است که عظمت و بي نيازي و قدرت و عزّت را به خاطر گرايش به اسلام از خداي متعال
هديه گرفته و بحمداالله امروز ملتي سرافراز است. تمام مسلماناني که امروز به نحوي شلاّق استکبار را بر تن و جان

خودشان مي آزمايند و هر کدام از طرف دشمنان رنجي مي کشند - ملت بوسني، ملت فلسطين، ملت چچن، ملتهاي
گوناگون در منطقه، مردم لبنان، مردم کشمير، مردم کشورهاي اسلامي در آفريقا و آسيا - اين رنج را از ناحيه يکپارچه
نبودن امّتِ اسلامي مي برند. واّلا اگر امت اسلامي يکپارچه بود، هيچيک از اين قضايا پيش نمي آمد و اگر پيش مي

آوردند، به راحتي علاج مي شد. به ملت ايران هم عرض مي کنم: خدا را شکر که به الطاف پروردگار و به توجّهات
حضرت ولي االله الاعظم، ارواحنافداه، شما ملت رشيد، هشيار و آگاه، وحدت و يکپارچگي تان را حفظ کرديد و بعد از

اين هم بايد با همه دقّت و توان و ظرفيت بالاي خودتان، بر توطئه ها فايق آييد و اين يکپارچگي را حفظ کنيد.
امسال بحمداالله اجتماع عظيم شما در روز بيست ودوم بهمن و در جمعه آخر ماه رمضان - روز قدس -، دشمن را
خلع سلاح و بدخواهان را مأيوس کرد. آن چنان که دوستان شما را در اطراف دنيا از اعماق دل خوشحال نمود و در
واقع انقلاب را يک بار ديگر - بعد از دهها بار - در مقابل توطئه دشمن، بيمه کرد. ان شاءاالله همين روحيه، همين

وحدت، همين نشاط، همين يکپارچگي، همين حضور در صحنه، همين مهرباني فيما بين ملت و دولت، همين
همدستي و همگامي ملت ايران در همه صحنه ها، تمام مشکلات را از پيش پاي شما ملت برخواهد داشت ؛ بر

توطئه هاي دشمن در همه مراحل فائق خواهد آمد و دنيايي آباد و آزاد - آن چنان که شايسته شما ملت بزرگ است
- برايتان به ارمغان خواهد آورد.

 من چند جمله هم دعا کنم. روز عيد فطر است و اميدواريم بعد از نماز عيد فطر، خداي متعال اين دعاها را در درگاه
خود، مورد اجابت قرار دهد.

نسئلک الّلهم و ندعوک، باسمک العظيم الاعظم، الاعزّ الاجلّ الاکرم، و بدم الشّهداء يا االله.
پروردگارا! به محمّد و آل محمّد عليهم السّلام، رضا و رحمت و مغفرت خود را شامل حال اين ملتِ بزرگ و اين جمع
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نمازگزار و همه ما، بفرما.
پروردگارا! گذشتگان و ذوي الحقوق ما را مشمول رحمت و مغفرت خود قرار بده.

پروردگارا! امام عزيز ما را مشمول رحمت و لطف و فضل وافرِ خود قرار بده.
پروردگارا! شهداي گرانقدر ما را مشمول لطف و عنايت و رحمت خود قرار بده.

پروردگارا! همه کساني را که براي اين کشور، براي اين انقلاب و براي قرآن و اسلام، به نحوي فداکاري کرده اند،
مشمول لطف و رحمت و فضل خود قرار بده.

پروردگارا! به دلهاي خانواده هاي شهداي عزيز ما سکونت و آرامش و صبر عنايت فرما.
پروردگارا! جانبازان عزيز ما را مشمول لطف و شفا و رحمت خود قرار بده. زحمات آنها را مقبول و دلهايشان را شاد

فرما!
پروردگارا! توفيق ادامه خدمت به آنها مرحمت فرما.

پروردگارا! همه دشمنان ملت ايران و دشمنان امّت بزرگ اسلامي را منکوب و سرکوب فرما.
پروردگارا! به محمّد و آل محمّد عليهم السّلام، هر کس که عليه ملت ايران، عليه ايران و ايراني و عليه مسلمانان

عالم توطئه مي کند، توطئه او را عليه خود او قرار بده.
پروردگارا! غدّه سرطاني منحوس اسرائيل را ريشه کن فرما. ملت فلسطين، ملت چچن، ملت بوسني هرزگوين، ملت

کشمير و ملتهاي مسلمان در همه نقاط عالم را مشمول فتح و لطف و نصرت خود قرار بده.
پروردگارا! گرفتاريهاي ملت ايران را برطرف فرما. عبادات آنها را قبول کن. تلاشهاي آنان را به نتايج مطلوبشان برسان

و حاجات اين جمع نمازگزار و همه ملت ايران را به کرم و لطفت روا فرما.
پروردگارا! به حق محمّد و آل محمّد عليهم السّلام، دنيا و آخرت ما را آباد کن و توفيقات خود را بر ما ارزاني دار.

والدين ما و گذشتگان ما را از اين مراسم و از اين نماز و از اين دعاها، بهره مند و داراي نصيب بگردان. قلب مقدّسِ
ولي عصر ارواحنافداه را از ما راضي کن. ما را از ياران آن بزرگوار قرار بده و در فرج آن بزرگوار تعجيل فرما.

بسم االله الرّحمن الرحيم
انّا اعطيناک الکوثر. فصلّ لربّک وانحر. انّ شانئک هوالابتر.

والسّلام عليکم و رحمةاالله.
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